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کمیسیونی پر از ابهاماصلاح قطره ای برای 
 شــرق: طــرح انتظام بخشــی و ایجاد 
دبیرخانــه  کار  گــردش  در  شــفافیت 
کمیســیون مــاده ۵ بــا اکثریــت آرا به 
تصویــب رســید. ایــن طرح بــا هدف 
افزایش  اداری و  ساماندهی فرایندهای 
شفافیت در مصوبات کمیسیون ماده ۵ 

مورد بررسی قرار گرفت.
کمیسیون  رئیس  عباســی،  مهدی 
شهرســازی و معماری شــورا، با بیان 
اینکــه گردآوری، بایگانی و شــفافیت 
یک ضرورت اســت، گفت: شــفافیت 
ایجــاد مســئولیت می کند. در  امضا ، 
حال حاضر امضای تمام اعضای شورا 
گویای شــفافیت اســت و به افزایش 
به  می کند.  کمــک  مســئولیت پذیری 
نظر می رســد کمیســیون ماده ۵ کار 
فوق العاده تــری نســبت به شــورای 
شــهر انجام نمی دهــد؛ یعنی هر  چه 
در کمیسیون ماده ۵ مصوب می شود، 
پیــش از آن در شــورا مصوب شــده 
اســت. لذا چرا باید رأی شــورا شفاف 
باشــد اما کمیســیون ماده ۵ شــفاف 
نباشــد؟ به نظر می رسد مغایرتی بین 
این دو وجود نــدارد. بنابراین در اینجا 
بحث گردآوری مهم تر از انتشار است.

معــاون  صارمــی،  حمیدرضــا 
شهرســازی و معمــاری شــهرداری 
تهــران، در  این بــاره اظهار کــرد: تمام 
مصوبات کمیســیون مــاده ۵ به طور 
کامل ثبت می شود و چک لیست دارد 
و کاملا شــفاف اســت، اما اگر شــورا 
حکمی در این زمینه داشــته باشد، ما 

مطیع آن هستیم.
او ادامه داد: شــهرها تا ۲۵ ســال 
حق گســترش نداشــتند  اما در برنامه 
توســعه، بندی لحاظ شــد که قفل ها 
را بــاز کنــد؛ معاونت شهرســازی و 
معمــاری نیــز عین متن قانــون را در 

فرایندها لحاظ کرده است.
مهــدی چمــران، رئیس شــورای 
شــهر تهران  نیز با بیان اینکه ما نیازی 
نداریــم بندهــای قانونــی را دوبــاره 
به عنوان دستورالعمل بنویسیم، گفت: 
بخش هایی اضافه شــده که به گفته 
برخــی  ، این بخش ها باید به شــورای 
 عالی معماری و شهرسازی برود که به 
اعتقاد من تنها باید پرونده های خاص 
به شورای  عالی برود. اگر چنین باشد، 
چرا کمیســیون ماده ۵ باید وقت خود 

را تلف کند؟
او بــا اعــلام اینکــه منتشــر کردن 
امضاهای گذشــته کمیســیون ماده ۵ 
برای عموم  موجب اختلاف می شــود، 
تصریح کــرد: در رأی باغات نیز چنین 
مواردی را می بینیــم. گاهی می بینیم 
که می گویند چرا شــورا بــه پرونده ای 
رأی باغ داده است؟ بنده هم می گویم 
که شورا رأی داده و شاید اصلا من رأی 

نداده باشم.
رئیس شورای شــهر تهران با بیان 
اینکه قانون انتشــار امضاهــا را اجبار 
زمینی  وقتــی  گفــت:  اســت،  نکرده 
معاوضه یا تراکمی مشخص می شود، 
نخواهیــم،  چــه  و  بخواهیــم  چــه 
امضاهایــی دارد. مــن زمانــی دیدم 
کــه امضایم در کمیســیون ماده ۵ در 
صفحه تلویزیون بــه نمایش درآمد و 
قبل از آن هم معرکــه ای ایجاد کرده 
بودند که شــهر در حال فروش است 
و این هم یک نمونه آن اســت. به طور 
کلی انعــکاس ایــن موارد اگــر قرار 
باشد با بدجنسی همراه شود، درست 
نیســت؛ بخشی از پرونده را می بینند و 

بخش دیگر آن را نمی بینند.
او ادامــه داد: در مــورد هتل هم 
کــه می خواهنــد ۴۵ طبقه  می گفتند 
بســازند که چنین نبود؛ البته ســاخت 
۴۵ طبقه هم جرم نیســت و جایی که 
اقتضای آن را داشته باشد، باید ساخته 
شــود. گاهی زیرزمین هم جزء طبقات 
حســاب می کنند تا مردم را به هیجان 
بیاورند. مــا باید توجه خود را بر اصل 
قانون بگذاریم و هر چــه  قانون اعلام 
کرده، منتشر کنیم و این گونه نباشد که 

حساسیت ایجاد کنیم.
بر اســاس ایــن گــزارش، اصــلاح 
دبیرخانه  فرایندهــای  بندهای  برخی 
کمیســیون مــاده ۵ با حداکثــر آرای  

موافق انجام شد.

 خبرآنلاین: شــهروندان تهرانی نگران قطــع درختان پارک جنگلی 
چیتگر هستند. هفته گذشته شهروندان زیادی تصاویری به رسانه ها 
ارسال کردند که نشان می داد درختان این پارک جنگلی به طور وسیعی در 
حال قطع شــدن اســت. نگرانی ای که با توجه به برخورد این ســال های 
مدیران شــهری و حصارکشی های دور بوستان ها قابل درک بود. اما این بار 
آنچه باعث نگرانی است، تعلل در قطع و ریشه کن کردن درختان آفت زده 
است؛ درختانی که اگر ســریع تر از ریشه کنده نشوند، باعث نابودی تعداد 
زیادی از درختان باقی مانده بوســتان جنگلی چیتگر می شــوند. تنها چند 
هفته به زمان سر از تخم درآوردن آفت های درختان باقی است و آن زمان 

لکه بزرگ دیگری از چیتگر درگیر آفت سوسک درختی می شود.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون ســلامت شورای شهر تهران، درباره 
تصاویــری که از قطــع درختان در فــاز غربی قطعــات ۳۱۵ و ۳۱۶ پارک 
جنگلی چیتگر منتشر شده، می گوید:  متأسفانه در دهه های گذشته، کاهش 
منابع آبی و افت نزولات جوی باعث تضعیف درختان کاج در این بوستان 
شــد. این ضعف، زمینه را برای گســترش آفت ثانویه ای به نام سوســک 
پوســت خوار مدیترانه ای فراهم کرد که به درختان سوزنی برگ آسیب زد و 
موجب خشــکیدگی گسترده در منطقه شد. شهرداری منطقه ۲۲ اقدامات 
گســترده ای را در این راســتا آغاز کرده؛ از جمله تأمین منابع آبی از طریق 
انتقال پساب و استفاده از آب خام. همچنین بیش از ۳۰ کیلومتر لوله کشی 

آب رسانی در منطقه انجام شده است.
او درباره درختان خشک شــده هم توضیح می دهد:  با هماهنگی اداره 
منابع طبیعی، حذف درختان خشک و آلوده در دستور کار قرار گرفته و به  
جای آنها، کاشت گونه های بومی مقاوم به خشک سالی مانند بلوط غرب، 
داغداغان، ارغوان و آلبالوی وحشــی انجام شــده که تعداد آنها به بیش 
از ۲۲ هزار اصله می رســد. اقدامات بهداشــتی و پرورشی برای احیای این 
بوستان ارزشــمند ادامه دارد. اگر روند فعلی متوقف شود، احتمال شیوع 
بیشــتر آفات و از بین رفتن کامل درختان ســوزنی برگ وجــود دارد. نباید 
فراموش کنیم که با یک جنگل مصنوعی ۵۰ســاله مواجه هســتیم و لازم 
اســت قبل از رسیدن به مرحله پیری و خشکیدگی کامل، عملیات احیا به 

شکل اصولی و مستمر ادامه پیدا کند.
پیرهادی با اشــاره به اینکه یکی از موضوعات مهم در مدیریت شهری، 
احیای فضای ســبز و رسیدگی به درختان خشک و آسیب دیده در معابر و 
مناطق مختلف شــهر است، می گوید:  این موضوع باید به صورت اصولی و 
کارشناسی شده پیگیری شود و مدیران شهری نباید از واکنش های احتمالی 

در برابر اقدامات درست و ضروری هراس داشته باشند.
نگرانــی گســترش آفت به دیگــر درختان موضوعی اســت که هادی 
کاشــانی، مدیرعامل جمعیت داوطلبان ســبز نیز به آن اشاره می کند و با 
هشدار درباره زمان محدود برای نجات باقی مانده درختان،  می گوید: حدود 
۲۰ تا ۳۰ روز فرصت باقی  است تا درختان آفت زده از ریشه کنده و از پارک 
خارج شــوند؛ در غیر این  صورت، بخش های دیگــری از چیتگر نیز درگیر 
آفت خواهند شــد. آنچه اکنون نگران کننده است، روند کند حذف درختان 
آلوده به دلیل بوروکراســی های اداری است که می تواند منجر به گسترش 

آفت شود.
پارک جنگلی چیتگر، یکی از مهم ترین ریه های سبز پایتخت، سال هاست 
با بحرانی خاموش درگیر اســت. هزاران درخت آن خشکیده اند و درختان 

باقی مانده نیز با تهدید آفات روبه رو هستند.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر 
تهــران، در ادامــه می گوید: ما در تهــران با چالش جدی در نگهداشــت 
فضای ســبز مواجه هســتیم. در برخی مناطق، به دلیل تغییرات پی درپی 
مدیران، ناخواســته در برخی حوزه ها دچار مشکل شده ایم. در برخی دیگر 
نیز  قصور پیمانــکار و بی توجهی به وظایف محولــه، وضعیت را بحرانی 
کرده اســت. او ادامه می دهد: درباره پارک جنگلی چیتگر، هم تنش آبی و 

هم سوء مدیریت، دست به دست هم داده اند و بحران را تشدید کرده اند.
ماجرای بحران در چیتگر به سال ۱۳۹۲ بازمی گردد؛ زمانی که اختلاف 
میان شــهرداری منطقه ۲۲ و شرکت آب و فاضلاب بر سر پرداخت حقابه، 
موجب قطع تدریجی آب این بوســتان شــد. از ســال ۱۳۹۶، این قطع آب 
به طور کامل اجرائی شد و تنها منبع آبی پارک، پساب شهرک شهید باقری 

بود؛ منبعی که هرگز پاسخ گوی نیاز آبی ده ها هزار درخت پارک نبود.
در ســال ۱۳۹۸، شــورای شــهر تهران درباره این بحران هشدار داد و 
خواســتار احیای خط لوله ۵۰۰ میلی متری انتقال آب شــد. علی نوذرپور، 

شهردار وقت منطقه ۲۲  نیز این مشکل را تأیید کرده بود.
شــهرداری تهران سال گذشته اعلام کرد کاهش شدید حقابه چیتگر از 
۳۸۰ لیتر به تنها ۴۰ لیتر در ثانیه، ناشی از کاهش بارندگی و افزایش دمای 
تهران از ســال ۱۳۸۵ به بعد بوده اســت. این کاهش شدید نه تنها بحران 

خشک سالی را تشدید کرد، بلکه زمینه طغیان آفات را نیز فراهم آورد.
در پی گســترش آفات پوســت خوار، طرحی با عنوان «چکش» از سال 
۱۴۰۱ کلیــد خورد. در ایــن طرح، درختان خشــکیده و آلوده شناســایی، 
شــماره گذاری و با مجوز قضائی قطع می شوند. تنها در سال گذشته، ۸۱۲ 
اصله درخت در قالب این طرح حذف شــد. به گفته مســئولان شــهری، 
حدود ۱۶ هکتار از پارک دچار آلودگی و خشک ســالی شــده و کلونی های 

آفات در فازهای غربی و شرقی گسترش یافته اند.
ســال گذشته نیز  اعضای شورای شــهر تهران بار دیگر درباره وضعیت 
بحرانی چیتگر هشــدار دادند. ناصر امانی، عضو شــورای شهر تهران، در 
صحن علنی شورا اعلام کرد که طبق آمار منابع طبیعی، هشت هزار و ۸۰۰ 
اصله درخت در چیتگر خشک یا آفت زده  هستند که تنها ۸۰۰ اصله از آنها 
از طرف پیمانکار جمع آوری شــده اند. باقی همچنان رها شده اند و نگرانی 

از سرایت آفت به درختان سالم جدی است.
محمدصابــر باغخانی پــور، مدیرکل محیط زیســت و توســعه پایدار 
شــهرداری تهران، علت اصلی ایــن بحران را ترکیبــی از عوامل مختلف 
می داند؛ از کاشــت گونه های غیر بومی و تک کشتی مانند کاج تا نوسانات 
شــدید اقلیمی و طراحی نامناسب شبکه آب رسانی. به گفته او، تنش های 
اولیه اقلیمی توان دفاعی درختان را کاهش داده و آنها را مســتعد حمله 
آفات کرده اســت. او تأکید می کند که از ۲۲ حلقه چاه موجود در منطقه، 
تنها هشت چاه به بوســتان اختصاص یافته اند که در مجموع ۱۶۰ لیتر در 
ثانیه آب تأمین می کنند؛ این در حالی اســت کــه نیاز واقعی، حداقل ۲۵۰ 
لیتر در ثانیه اســت. برداشــت بیش از حد نیز باعث افت سطح سفره های 

آب زیرزمینی می شود.
اداره کل محیط زیســت و توسعه پایدار شــهرداری تهران برای نجات 
چیتگر  شش راهکار پیشنهاد داده است؛ نخست  قطع، جمع آوری و انهدام 
درختان آلوده؛ دوم، کاشــت گونه های بومی مقاوم به خشکی و نور؛ سوم، 
انعقــاد تفاهم نامــه با تصفیه خانه کــرج برای تأمین پایــدار آب؛ چهارم، 
احداث تصفیه خانه جدید برای بوســتان؛ پنجم، طراحی و اجرای شــبکه 
آبیاری هوشمند متناسب با نیاز گونه ها؛ و در نهایت بهره گیری از مشاوران 

متخصص برای اولویت بندی راهکارها.

 شــرق: جمعی از کارکنان شــرکت بهره برداری متروی تهران ظهر روز گذشــته، ۳۱ فروردین، 
با حضور در مقابل ســاختمان شــورای شهر، به شرایط شــغلی، مدیریتی و ساختاری شرکت 
اعتراض کردند. این تجمع با محوریت مطالباتی مانند تغییرات اساســنامه، پرداخت معوقات، 
اصــلاح بیمه تکمیلی و انتصاب مدیران شایســته و برکناری مدیرعامل برگزار شــد. در ادامه  
موج نارضایتی های صنفی از وضعیت مدیریت و سیاست گذاری در شرکت بهره برداری متروی 
تهران، کارکنان این شــرکت روز گذشته با برگزاری تجمعی اعتراضی مقابل ساختمان شورای 

شهر تهران خواستار اصلاحات فوری در سطوح مختلف مدیریتی و اجرائی شدند.
مطالبه  اصلی معترضان، تغییرات اساسی و ساختاری در اساسنامه شرکت بود که به اعتقاد 
معترضان در آینده موجب بروز مشکلات بسیاری برای شرکت و کارکنان می شود؛ از جمله ابطال 
آیین نامه اســتخدامی شــرکت و ضوابط و قوانین مربوطه، ابطال آیین نامه انضباطی شــرکت و 
کمیته ذیل آن، ابطال ضوابط اجرائی طرح طبقه بندی مشاغل شرکت که در نهایت منجر به بروز 

آسیب های حقوقی فراوان و تضییع حق و حقوق مکتسبه و دستمزد پرسنل می شود.
معترضــان با تأکید بر لزوم پایان  دادن به «انتصاب های غیرکارشناســی و رابطه محور» اعلام 
کردند مدیریت فعلی شــرکت فاقد تخصص لازم، سابقه اجرائی مناسب و درک کافی از مسائل 
منابع انســانی است؛ مســئله ای که به گفته آنها بهره وری ســازمان، رضایت شغلی و کیفیت 

خدمات را به شدت تحت  تأثیر قرار داده است.
در کانال اتحادیه راهبران متروی تهران که مطالبات کارکنان مترو بازتاب داده می شود، با تأکید 
بر اینکه این تجمع، یک تجمع صنفی است، ۱۳ مطالبه اصلی معترضان به  صورت شفاف اعلام 
شده که از جمله این مطالبات می توان به حفظ اساسنامه شرکت، صدور احکام جدید، پرداخت 
معوقات، بازپرداخت مالیات های مازاد ســال های گذشته، اصلاح قرارداد بیمه تکمیلی و حذف 

محدودیت های سقف حقوق اشاره کرد.
معترضان همچنین خواســتار ابطال احــکام ارتقای خارج از مصوبــات کمیته طبقه بندی، 
انتخاب مدیران شایســته در ساختار تصمیم گیری، شفاف ســازی در امور اداری و انتقال حساب 

حقوقی از بانک شهر به دیگر بانک های توانمند در حوزه تسهیلات شدند.
یکــی دیگر از محورهای مهم اعتراض، انتقاد بــه انتصابات مدیریتی غیرتخصصی و حضور 
چهره هایی با سوابق نامرتبط در پست های کلیدی بود. در همین راستا، عملکرد معاون پشتیبانی 
و مدیر واحد کیفیت شــرکت نیز به شدت زیر ســؤال رفت. بر اساس اظهارات جمعی از کارکنان، 
برخی از این انتصابات با حمایت اشــخاص بانفوذ یا بر مبنای روابط غیرسازمانی صورت گرفته 
و منجر به تنزل انگیزه و بهره وری پرســنل شــده است. در این  میان، اقدامات مدیر واحد کیفیت، 
نیز مورد انتقاد قرار گرفت؛ از جمله اعمال ســلایق شخصی، انتصاب های سلیقه ای و دستکاری 
چارت سازمانی. یکی دیگر از محورهای اعتراضی کارکنان، وضعیت بیمه تکمیلی و تحقق نیافتن 
وعده ها درباره بهبود شــرایط درمانی بود. معترضان از تمدید قراردادهای بیمه با شــرکت های 

کم کیفیت و حضورنداشتن نمایندگان کارکنان در جلسات بیمه گلایه داشتند.
همچنیــن تعویق در اجرای مصوبه افزایش حقوق ســال ۱۴۰۴ شــورای  عالــی کار، اعمال 
سقف های دریافتی و حذف اضافه کارها نیز به عنوان عامل تشدید نارضایتی معرفی شد. به  نظر 
بسیاری از کارکنان، مدیریت شهری در مواجهه با مسائل معیشتی پرسنل، به جای شفاف سازی و 

اصلاح، با ارائه دلایل فنی غیرواقعی از اجرای تعهدات طفره رفته است.
در بخش دیگری از اعتراضات، موضوع فرســودگی ناوگان، کمبود شدید نیرو، بی توجهی به 
برنامه ریزی جانشــین پروری و نبود آموزش فنی منسجم مطرح شد. معترضان هشدار دادند که 
این بی توجهی ها می تواند به بروز حوادث جدی و تهدید ایمنی مســافران منجر شــود. برخلاف 
لحن تند برخی از بیانیه های غیررسمی منتشر شده در فضای مجازی، کارکنان در قالب این تجمع 
تلاش کردند پیام خود را در چارچوب یک مطالبه صنفی و ساختاری منتقل کنند. آنها با تأکید بر 
غیرسیاسی بودن تجمع، خواستار بررسی تخصصی و بی طرفانه عملکرد مدیرعامل فعلی شدند 

و درباره ادامه روند کنونی هشدار دادند.
تجمع ۳۱ فروردین را می توان صدای بلند بحران مدیریتی و ساختاری در شرکتی دانست که 
یکی از ســتون های اصلی حمل ونقل عمومی در پایتخت است. به  نظر می رسد مطالبه کارکنان 
نه تنها برکناری یک مدیر، بلکه اصلاح اساسی در نگاه مدیریتی به منابع انسانی، ساختار اداری و 

سازوکار تصمیم گیری در شرکت بهره برداری متروی تهران است.
اگرچه تا لحظه تنظیم این گزارش، واکنشی رسمی از سوی شهرداری یا شورای شهر در این باره 
منتشر نشده، اما گستردگی خواســته ها و سابقه اعتراضات صنفی در این شرکت نشان می دهد 

که بی توجهی به مطالبات پرسنل می تواند زمینه ساز بحران های جدی تر در آینده نزدیک باشد.

اعتراض صنفی کارکنان شرکت بهره برداری متروی تهران مقابل ساختمان شهرداری تهران

اعتراض در بهشت، بحران در مترو
گزارش گزارش خبری

شهر شهر 

  نورا حسینی: عمر شوراهای ششم ۱۰ ماه تمدید شده اما شهرداران 
منتخب این شــوراها نیاز به رأی اعتماد دوباره دارند؟ مجلسی ها 
می گویند نه، اما روز گذشــته یک عضو شورای شهر تهران ابهام 
تــازه ای را در این رابطــه مطرح کرد. مهــدی اقراریان در صحن 
شــورای شهر تهران با اشاره به اینکه مصوبه  اخیر مجلس، دوره 
فعالیت شــورای ششــم را به مــدت ۱۰ ماه تمدید کرده اســت، 
گفت اگرچه نظرات گوناگونی در این خصوص مطرح شــده، اما 
در نهایت جمع بندی بر آن شــد که شــوراها تا موعدی مقرر در 
۱۰ ماه آینده ادامه فعالیت دهند. این تصمیم اســتثنائی  اســت و 
اصل بر آن است که دوره  شوراها و بالطبع  مدیریت شهرداری ها، 
چهارساله باشد. در اصلاحیه اخیر مجلس، به روشنی اشاره شده 
که انتخاب شــهردار برای یک دوره چهارساله صورت می پذیرد. 
ماده ۸۰ قانون وظایف شــوراهای اسلامی شهر نیز صراحت دارد 
که انتخاب شــهردار برای مدت چهار ســال انجام می گیرد. این 
مســئله نه تنها در تهران، بلکه در سراسر کشور موضوعیت دارد. 

اکنون، تفسیری شــکل گرفته مبنی بر اینکه با تمدید 
دوره شوراها، دوره مدیریت شهرداران نیز خودبه خود 
تمدید شــده، به این معنا که زاکانی تا پایان این ۱۰ ماه 
همچنان بر مســند مدیریت شهر تهران باقی خواهند 
ماند. البته  همان گونه که همگان واقف هستند، ما نیز 
همچون ســایر نهادها، تابع قانون هستیم، اما از منظر 
حقوقی و ســاختاری، زمانی که به این موضوع دقت 
شــود، ملاحظه می شود که بند اول ماده ۸۰ همچنان 
به قــوت خود باقی  اســت و تغییــری در آن صورت 
نگرفته است. بر این اساس، تقاضای من این است که 
هرچه زودتر وضعیت این موضوع تعیین تکلیف شود. 
حتی اگر آن حادثه غم بــار رخ نداده بود، برنامه ریزی 

ما برای اتمام دوره چهار ساله در خردادماه صورت گرفته بود. در 
این زمان، باید انتخابات برگزار می شد، سند «تغییر و تحول شورای 
ششم» تدوین می شــد و در مرداد ، شورا به منتخبان مردم سپرده 
می شــد. به گفته اقراریان، امروز زمان ارزیابی عملکرد و کارنامه 
چهار ساله شهردار و تیم همراه ایشان است. همان گونه که مطلع 
هســتید، درخصوص روایت هایی که این روزها از دســتاوردها و 
موفقیت های شــهرداری مطرح می شــود، دیدگاه های متفاوتی 
وجود دارد. شهرداری با بهره گیری از ظرفیت رسانه ها، برنامه های 
تلویزیونی و تریبون های رســمی، تــلاش می کند روایت خود را از 
عملکرد این دوره به جامعه ارائه دهد. اما بررســی های ما نشان 
می دهد که میان این روایت ها و واقعیت هایی که در بطن شــهر 
رقم خورده، فاصله هایی قابل تأمل وجود دارد. ما منکر اقدامات 
انجام شده نیســتیم. قطعا زحماتی کشیده شــده، اتوبوس هایی 
تهیه شده، پروژه هایی آغاز شده یا به ثمر رسیده، اما انتظار ما این 
است که شورای شــهر به عنوان نهاد ناظر، عملکرد شهرداری را 
در مقایســه با وعده ها و برنامه های اعلام شده مورد بررسی قرار 
می دهــد. مهدی اقراریان درباره اظهار نظرهایی که پیش از این از 
سوی وزارت کشور دراین باره شده، به «شرق» گفت: هرچند وزارت 
کشــور درباره این اصلاحیه اظهارنظر کرده، اما به باور من مرجع 

تفسیر این قانون خود مجلس است  نه وزارت کشور.
او بــا تأکید بر اینکه تمدید دوره شــوراها استثناســت، افزود: 
مدیریت شهری یک دوره چهارســاله مشخص دارد. زمان آغاز و 
پایانش معلوم اســت و بر همین اساس باید عملکرد آن ارزیابی 
شــود. این ۱۰ ماه اضافه شــبیه وقت اضافه در یک بازی فوتبال 
است، اما ارزیابی نهایی باید در چارچوب همان ۹۰ دقیقه قانونی 

انجام شود.
اقراریــان تأکید کرد که ما از مجلس درخواســت کرده ایم این 
موضوع را شفاف ســازی کند. همچنین انتظار داریم حقوق دانان، 

موافقان و مخالفان هم نظرات خود را به صورت علنی بیان کنند 
تا این ابهام قانونی برطرف شــود. روز گذشــته دو عضو شــورای 
شهر تهران به نحوه انتصابات در شــهرداری انتقاد کرده و تأکید 
کردند انتصابات براســاس رویه های قانونی نیست. ناصر امانی، 
عضو شــورای شــهر تهران، در تذکر پیش از دستور خود خطاب 
به رئیس شــورا گفت: به عنوان مسئول کمیته تشکیلات و منابع 
انسانی شورای شهر تهران، با توجه به فشارهای بی امانی که اخیرا 
از ســوی بدنه شــهرداری از طریق تماس های تلفنی و پیام های 
گروهی در فضای مجازی به بنده منتقل شــده اســت، احساس 
کردم که باید وظیفه خود را انجام دهم و تذکری در این زمینه به 

شهرداری تهران بدهم. امیدوارم این تذکر مؤثر واقع شود.
او ادامه داد: ما در شهرداری تهران طبقه بندی مشاغل داریم 
که برای هر پســت، شرایط خاصی تعریف شــده است. از پست 
۱۱ تا پســت ۶۱۶، شــرایطی همچون تحصیلات، سنوات، سابقه 
خدمت و تجربه مدیریتی در آنها قید شــده اســت. هر فردی که 

بخواهد در این پســت ها قرار بگیرد باید مطابق با این طبقه بندی 
مصوب و قانونی عمل کند. رئیس کمیته منابع انســانی شورای 
شهر تهران اضافه کرد: در این راستا، به ویژه در رابطه با انتصاباتی 
که اخیرا در شهرداری تهران انجام شده است، یادآوری می کنم که 
برای پست ۱۶، فردی با مدرک لیسانس باید ۱۴ سال سابقه خدمت 
داشته باشد که هفت سال از این مدت باید در پست های مدیریتی 
٥،۱٥ یا ٤،۱٤ باشــد. برای فرد با مدرک فوق لیسانس این مدت به 
۱۲ ســال کاهش می یابد و در صورت داشتن مدرک دکترا، ۱۰ سال 
سابقه خدمت الزامی است. امانی گفت: برخی از انتصابات اخیر 
در شــهرداری تهران با این معیارهای قانونــی فاصله دارند. این 
موضوع را بارها در صحن شــورا به شهرداری تهران تذکر داده ام 
و امیدوارم پس از چهار ســال تجربه و آزمون و خطا، در این دوره 
پایانی مدیریت ، شاهد چنین مواردی نباشیم. او اضافه کرد: نکته 
دوم درخصوص ســاختار تشکیلاتی شــهرداری تهران است. ما 
بارها در شورا و کمیسیون های مختلف نسبت به این موضوع تذکر 
داده ایم و توافقاتی با معاونت های محترم شــهرداری داشته ایم. 
اگر ســاختار کلی شــهرداری به تصویب برســد، این اختیار را به 
شــهرداری می دهیم که در جزئیات ساختار و سازمان شهرداری 
به طور منعطف عمل کند. متأســفانه هنوز این ســاختار به شورا 
نرسیده است و اخیرا شــاهد تغییرات در معاونت ها بوده ایم که 
باعث نگرانی اســت. امیدوارم این نــکات مورد توجه قرار گیرد و 

اقدامات اصلاحی لازم انجام شود.
امانــی گفت: موضوع تغییرات ســخت افزاری کــه اخیرا در 
شــهرداری تهران اتفاق افتاده و با مصوبه آخر شورا درخصوص 
ساختار و ســازمان شــهرداری در تضاد قرار دارد، نکته ای است 
که باید به آن توجه ویژه ای شــود. ما برای این مســائل، اداره کل 
خاصی را ایجاد کرده ایم که براساس آخرین مصوبات باید مطابق 
با آن عمل شود. این مغایرت با مصوبه شورا باید توسط مسئولان 

شهرداری بازنگری شود. او گفت: بنابراین به شهرداری تهران تذکر 
می دهم که در این زمینه فکری اساسی کنند و تصمیمات لازم را 
اتخاذ کنند. نمی دانم فرصت باقی مانده تا جلســه شورای بعدی 
چقدر است؛ اما چهار سال گذشته و مشکلات این چنینی همچنان 
در شهرداری ادامه دارد. به عنوان مسئول کمیته تشکیلات و منابع 
انســانی شورا، احساس مســئولیت کرده و این دو نکته را مطرح 
می کنم. امیدوارم این تذکرات مورد توجه مدیران شــهرداری قرار 

گیرد و اقدامات لازم انجام شود.
یکی دیگر از موضوعات مطرح شــده در جلســه روز گذشته 
موضوعی بود که چمران بارها آن را یک مســئله داخلی شــورا 
عنــوان کرده بود؛ موضوع تحقیق و تفحص از ســازمان املاک و 
مستغلات شهرداری تهران در فاصله ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ که به شهریور 

سال گذشته برمی گردد.
روز گذشته نرجس سلیمانی در تذکری ابتدا از شرایط مدیریت 
منابع انســانی و انتصابات انتقاد کرد  و گفت: هر شــخصی بنا بر 
هر دلیــل اگر صلاحیت ندارد نباید در یک جایگاه قرار 
بگیرد. اگر خلاف این موارد باشد و منصوب شود، باید 
اســباب قانونی آن فراهم و حکم آن کامل اجرا شده 
باشــد. اگر در مواردی بر شخصی اشــکال مالی وارد 
است و حکم قضائی (که متأسفانه در مواردی ما این 
مسائل را داریم) یا مشکل نظارتی و حراستی دارد، باید 
پیش از قرارداد فرد در پست در نظر گرفته شده، تعیین 
تکلیف شود. اما در صورتی که مشکلی متوجه فردی 
نیســت و مدتی طولانی در پســت سرپرســتی است، 

بلافاصله احکام صادر شود.
رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورای شهر 
تهران با کنایه گفت: پست های درشت شهرداری بین 
دوستان همچون غنائم جنگی تقسیم شده  است، آنچه در مناطق 
و نواحــی باقی مانده بهتر اســت برای کارمندان شــهرداری که 
توانمند و کاربلد هستند و با مردم ارتباط دارند در نظر گرفته شود.
سلیمانی با اشاره به «طرح تحقیق و تفحص از سازمان املاک 
و مســتغلات شــهرداری» و «درخواســت ویژه و بررسی دقیق و 
موردی از شرکت همشهری» تأکید کرد: «رویه ای بر اثر تجربه در 
نحوه مدیریت شورا توســط مدیریت باسابقه شورای شهر لحاظ 
می شود که مبتنی بر تعریف بخصوصی از زمان است. یعنی برای 
بعضی از امور زمان فشــرده است و برای برخی دیگر زمان کش 
می آید. هرچند مصادیق قانــون در خط کش زمان که قانون گذار 
تعییــن کرده، اســتانداردهای خــود را دارد، اما تنوع یادداشــت 
پیش کسوتان که برای بررسی در دسترس هم نیست، فرصت های 
یگانه ای برای مواجه شــدن با موضوعات از زوایای متعدد است. 
البته این ظرفیت به طور ویژه در اختیار ریاست شورای شهر تهران 

است.
تحقیق و تفحص از سازمان املاک ماه  هاست در حال پیگیری 
است و تمام مســائل قانونی آن در زمان لازم انجام شده و هدف 
آن هم اصلاح امور شــهرداری با دوری از تبلیغات و بزرگ نمایی 
است. معطل گذاشتن و جلوگیری از انجام آن (تحقیق و تفحص) 
با بازی در ظرف زمان شایســته شورای شهر تهران نیست. به نظر 
می رسد حاصل ۲۰ جلسه ســکوت و مطالعه دقیق من در اوایل 
شــورای شــهر از قوانین و فرایند ها و تطابق آن با حقایق شورای 
شــهر تهران، عیب یابی درستی بوده که در تذکر آیین نامه ای بنده 
مشهود است و آن هم عدم تعیین تکلیف و شفاف بودن آیین نامه 
شوراســت که تا امروز هــم ادامه دارد. اگر  رضایــت برای انجام 
تحقیق و تفحص وجود داشته باشد، در این روزهای پایانی (دوره 
ششــم مدیریت شهری) شــاهد اصلاح در فرایندهای آسیب زای 

شهرداری خواهیم بود».

از تحقیق و تفحص تا تذکر به املاک و منابع انسانی؛ روز پرتنش در صحن شورا

شهرداران در وقت اضافه؟
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